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Въпросници на вниманието на кандидатите за членове на Комисията    BG 
 

ВЪПРОСНИК НА ВНИМАНИЕТО НА КАНДИДАТА ЗА ЧЛЕН 

НА КОМИСИЯТА 

Кристоф ХАНСЕН 

Селско стопанство и храни 

 

1. Обща компетентност, европейска ангажираност и лична независимост 

Кои аспекти от Вашата квалификация и опит са особено подходящи, за да изпълнявате функциите на 

член на Комисията и да работите за общия европейски интерес, по-специално в областта, за която 

бихте отговаряли? Как ще допринасяте за изпълнението на политическите насоки на Комисията? Как 

ще осъществявате интегрирането на принципа на равенство между половете и как ще интегрирате 

перспектива за равенство между половете във всички области на политиката от Вашия портфейл? Как 

ще прилагате интегрирането на въпросите, свързани с младежта? 

Какви гаранции за Вашата независимост можете да предоставите на Парламента и по какъв начин ще 

гарантирате, че Ваши минали, настоящи или бъдещи дейности няма да породят съмнения във връзка с 

изпълнението на задълженията Ви в рамките на Комисията? 

Повече от пет години бях член на Европейския парламент, като изпълнявах различни функции и в 

различни комисии. През 2022 г. бях избран за квестор на Европейския парламент. В това си качество 

посветих усилията си на укрепването на институцията чрез подобряване на условията, които позволяват 

на нейните членове да изпълняват своите мандати. Постиженията ми като докладчик се изразяват в 

изграждането на мостове между политическите групи. Доказателство за това е постигането на много 

големи мнозинства на пленарните заседания при разглеждането на досиета като Регламента относно 

чуждестранните субсидии, Споразумението за търговия и сътрудничество между ЕС и Обединеното 

кралство или Директивата за питейната вода. Този опит от първа ръка за стойността на приобщаващото 

вслушване и на компромиса ще бъде безценен, ако бъда одобрен от Парламента да продължа да служа на 

европейския проект като член на Комисията. 

Докато израствах и допринасях за функционирането на малко семейно стопанство на границата между 

Люксембург и Белгия, отрано изпитах положителното въздействие на Съюза. Този жизнен опит, затвърден 

с диплома по науки за околната среда и управление на риска, ми вдъхна истинско уважение към нашата 

околна среда, силна убеденост в необходимостта да създадем устойчив поминък за тези, които са се 

посветили на земята и на нашата храна, и ясна представа за ключовата роля, която играят политиките на 

ЕС в областта на селското стопанство и околната среда. Ето защо съм особено доволен от факта, че 

новоизбраният председател ми повери портфейла на селското стопанство и храните. Въпросите, свързани 

с природата и селското стопанство, бяха във фокуса на професионалната ми кариера и на работата ми като 

държавен служител — последно в качеството ми на председател на комисията по околната среда, климата 

и биологичното разнообразие, както и член на комисията по земеделие, лозарство и развитие на селските 

райони в Камарата на депутатите на Люксембург. Благодарение на този опит научих, че работата в 

селското стопанство не успява да се превърне в призвание за младите хора. 

Приветствам факта, че новоизбраният председател определи за мой приоритет укрепването на 

конкурентоспособността, издръжливостта и устойчивостта на селскостопанския и хранително-вкусовия 

сектор. За да може селското стопанство да посреща бъдещите предизвикателства, е нужно грижата за 

земята да се поеме от бъдещите поколения, като им се осигурят удовлетвореност и достоен живот. Напълно 

споделям виждането на председателя, че това трябва да се направи чрез активно вслушване в опасенията 

на хората в селските общности, които са над 30% от населението на ЕС. Ще осигуря последващи действия 

във връзка със Стратегическия диалог относно бъдещето на селското стопанство, който беше ясно посочен 

като един от четирите доклада, които ще послужат като основа за работата на колегиума. Поемам 

ангажимент да работя със заинтересованите страни и държавите членки така, че съответните инструменти 
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на ОСП за подобряване на участието на жените в селското стопанство и на тяхното положение в селските 

райони да бъдат използвани в целия им потенциал и да допълват ефективно националните интервенции. 

Ще работя на тази основа, за да гарантирам, че бъдещата ОСП е пригодна за целта. Така например, чрез 

улесняване на достъпа на жените земеделски стопани до заеми или до допълнителни инвестиции за 

техните стопанства. Освен това ще гарантирам, че в моя кабинет се спазва баланс между половете. 

Приемствеността между поколенията и подкрепата за младите земеделски стопани са много близки до 

сърцето ми въпроси. Основният принцип в моя подход към селскостопанската политика ще бъде 

гарантиране, че селското стопанство ще бъде достатъчно надеждна и привлекателна дейност през 

следващите десетилетия. Да се обезпечи бъдещето на селското стопанство в Европа, означава да се 

гарантира устойчивост във всички аспекти — от здравето на почвите до и готовността за справяне с 

климатичния риск, от насърчаването на процъфтяващи селски райони и засилването на инвестициите и 

иновациите, в това число улесняването на достъпа до капитал, до гарантирането на рентабилността на 

селскостопанската професия и укрепването на позицията на земеделските стопани във веригата за 

създаване на стойност. Освен че ще представя стратегията за приемственост между поколенията, ще 

обръщам специално внимание на потребностите и опасенията на младите хора при изпълнението на 

настоящата ОСП, като ще използвам за основа годишните диалози по политиките с младежта, първият от 

които трябва да бъде организиран още през първите 100 дни от мандата на новия колегиум. 

През цялата ми кариера и в работата ми като държавен служител съм спазвал правилата за независимост 

и отчетност. Ще продължа да спазвам изцяло буквата и духа на Договорите, включително по отношение 

на задължението да действам в европейски интерес и без да приемам указания, и по-специално по 

отношение на задълженията за пълна независимост, прозрачност, безпристрастност и готовност да бъда на 

разположение на Комисията. Ще спазвам изцяло и ще зачитам Кодекса за поведение на членовете на 

Европейската комисия. Поемам ангажимент незабавно да информирам председателя за всяка ситуация, 

която може да доведе до конфликт на интереси при изпълнението на моите официални задължения, а в 

случай че е необходима промяна, ще актуализирам декларацията си за интереси, която ще бъде достъпна 

за обществеността.  

2. Управление на портфейла и сътрудничество с Европейския парламент  

Можете ли да се ангажирате, че ще информирате надлежно Парламента за Вашите действия и тези 

на поверените Ви служби? В какво отношение смятате, че носите отговорност пред Парламента? 

Какви конкретни ангажименти имате готовност да поемете по отношение на взаимодействието си с 

Парламента и присъствието си в Парламента, както в комисия, така и в пленарна зала, а също и по 

отношение на прозрачността, сътрудничеството и предприемането на ефективни последващи действия 

във връзка с позиции на Парламента и негови искания за законодателни инициативи? Имате ли 

готовност да предоставяте своевременно на Парламента информация и документи във връзка с 

предвидени инициативи или текущи процедури при условия на равнопоставеност със Съвета? 

Аз съм напълно ангажиран да предоставям информация на Парламента за действията си и за действията 

на генерална дирекция „Земеделие и развитие на селските райони“. Опитът ми като член на Европейския 

парламент и на Камарата на депутатите на Люксембург означава, че отчетността пред Парламента, 

политическият контрол и демократичният надзор на изпълнителната власт са се превърнали в моя втора 

природа. Ще поема пълна политическа отговорност за действията си в областта на селското стопанство и 

храните пред Европейския парламент и пред европейските граждани, които той представлява. Ролята ми 

на член на колегиума, ако бъда одобрен, по своята същност идва заедно със задължението да работя с 

моите колеги — членове на Комисията, в дух на колегиалност и лоялност, в съответствие с работните 

методи, установени от председателя. Селското стопанство и храните са неразривно свързани с другите 

политики, което прави това сътрудничество още по-важно. Бидейки член на Европейския парламент в 

продължение на повече от пет години, аз напълно споделям оправданите правни очаквания на Парламента 

към членовете на Комисията. Диалогът и редовният открит обмен на информация с комисиите и по време 

на пленарните заседания са устоите на нашата демократична ангажираност. За мен ще е винаги привилегия 

да се връщам в Парламента, да отговарям на въпросите на членовете на ЕП и да поддържам високо 

равнище на взаимно доверие, откритост и прозрачност по време на нашето сътрудничество. В своите 

политически насоки новоизбраният председател подчерта решимостта си да засили диалога с Парламента. 

Изцяло се присъединявам към това като признание за значението на сътрудничеството с Парламента и с 

избраните негови членове за ефикасността и легитимността на политическия процес в ЕС. Поради тази 

причина се ангажирам редовно да присъствам на пленарните заседания на Парламента и да работя в тясно 
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сътрудничество с комисиите, които имат отношение към въпросите на селското стопанство и храните, с 

техните членове, координатори и председатели. Като член на Парламента имах почти 100-процентово 

присъствие на пленарните заседания и ако бъда одобрен за член на колегиума, ще продължа да се 

придържам към този много висок стандарт. Ще гарантирам, че работата на моя кабинет и на службите на 

Комисията, за които отговарям, ще се ръководи от принципите на откритост, прозрачност и 

сътрудничество. 

Ще предприемам ефективни последващи действия във връзка с позиции на Парламента и негови искания 

за законодателни инициативи. Поемам отговорността да прилагам разпоредбите на Рамковото 

споразумение от 2010 г. и на Междуинституционалното споразумение за по-добро законотворчество от 

2016 г. в моите области на компетентност. Щ вземам предвид становищата на Парламента и ще правя 

всичко по силите си, за да гарантирам, че резолюциите на Парламента получават навременен писмен 

отговор. Наясно съм, че в своите политически насоки новоизбраният председател заяви ангажимента си да 

задълбочи сътрудничеството по член 225, като поиска от членовете на Комисията да участват в 

структурирани диалози с парламентарните комисии по тези резолюции. За мен ще бъде удоволствие да го 

направя и можете да очаквате да ме виждате често в Брюксел и в Страсбург. 

И накрая, имал съм честта да участвам в няколко законодателни процедури — от изготвяне и договаряне 

на вътрешната позиция на Парламента до изпълнение на мандата в рамките на междуинституционалните 

преговори. Вследствие на този опит съм дълбоко убеден в необходимостта от еднакво третиране на 

Парламента и Съвета и в нуждата от специално партньорство между Парламента и Комисията. Ето защо 

поемам ангажимент да прилагам изцяло разпоредбите на горепосочените споразумения, като гарантирам 

еднакво третиране винаги, когато правомощията на Парламента и Съвета са еднакви. Смятам, че това е 

предпоставка, за да могат трите институции успешно да преговарят и да постигат политически 

споразумения, чрез които да се реализират очакванията на европейските граждани през следващите пет 

години. 

Въпроси от комисията по земеделие и развитие на селските райони 

 

3. Протестите на земеделските стопани през пролетта ясно показаха огромните трудности, пред 

които те са изправени. По-специално тези протести подчертаха необходимостта от справедливи 

доходи, ниската рентабилност на селското стопанство поради ниските производствени цени и високите 

производствени разходи, нелоялната конкуренция, причинена от вноса от трети държави, и липсата на 

реципрочност, както и регулаторната тежест и липсата на стимули за спазване на високи екологични 

стандарти в селското стопанство. Земеделските стопани често са най-слабото звено във веригата за 

доставки на храни и доходите им са структурно по-ниски от средните за други сектори. Като имате 

предвид това, бихте ли изложили идеите си за „визия за селското стопанство и храните“, както е 

обявена в писмото за определяне на ресора Ви като кандидат за член на Комисията, за да се осигурят 

справедливи доходи за земеделските стопани, да се укрепи тяхната позиция във веригата за доставки на 

храни, да се увеличи прозрачността при формирането на цените и да се привлекат млади земеделски 

стопани в сектора? Как планирате допълнително да облекчите и рационализирате административната 

тежест и задълженията за докладване, произтичащи от различните политически мерки за 

земеделските стопани, в краткосрочен и дългосрочен план?  

Земеделските стопани и тези, които възнамеряват да започнат да се занимават със селскостопанска 

дейност, заслужават ясна визия за селското стопанство и продоволствените системи, която да внесе повече 

предвидимост и да е пригодна за бъдещите поколения. В този повратен момент трябва да се запитаме:  

какви са условията, които ще позволят на земеделските стопани да продължат да поемат грижата за земята, 

осигурявайки им удовлетвореност и достойнство, така че да изкарват прехраната си от своите земеделски 

стопанства днес, утре и през 2040 г.?  

За много земеделски стопани времената бях трудни и тази година те направиха така, че гласът им да бъде 

чут. Ниските и променливи доходи, небалансираните търговски отношения по веригата за създаване на 

стойност, кумулативните нормативни изисквания, последиците от изменението на климата и засилващата 

се геополитическа нестабилност са предизвикателства, които често правят работата в селското стопанство 

неблагодарна. Ето защо не е изненадващо, че селското стопанство не успява да привлече младите хора.  

Искам да поздравя земеделските стопани за забележителната издръжливост, която демонстрираха през 

последните години. Те съумяха да продължат да осигуряват достатъчни количества безопасни и 

висококачествени храни за Европа и за трети държави, бидейки същевременно пазители на земята, 
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опазвайки нашите ландшафти, поддържайки живо нашето културно наследство и динамични — нашите 

селски райони. Ако бъда одобрен за член на Комисията, в първите 100 дни от моя мандат ще подготвя 

визия за селското стопанство и храните, като ще работя под ръководството на председателя и в 

сътрудничество с другите членове на колегиума. Тя ще бъде пътна карта за бъдещите инициативи, като ще 

обхваща широк набор от стратегически въпроси за селското стопанство и храните.  

Във визията ще бъде разгледана цялата верига за създаване на стойност в хранително-вкусовата 

промишленост и ще бъдат предложени пътища за гарантиране в дългосрочен план на 

конкурентоспособността, устойчивостта, рентабилността и привлекателността на сектора, успоредно със 

запазването на разнообразието на селското стопанство на нашия континент. Ще бъдат набелязани 

действия, наред с другото, по отношение на социално-икономическото положение на земеделските 

стопани, и по-специално на техните доходи, чрез постигане на по-справедливи вериги за създаване на 

стойност, насърчаване на издръжливостта на селските стопанства, намаляване на загубата и разхищението 

на храни, управление и намаляване на административната тежест, произтичаща от националното и 

европейското законодателство и от изискванията за докладване, и стимулиране на знанията, иновациите и 

инвестициите.  

Във визията ще бъде разписано по какъв начин ще постигнем напредък в тези ключови области, като 

работим заедно със заинтересованите страни, с държавите членки и с Европейския парламент. Визията ще 

се основава на доклада от стратегическия диалог относно бъдещето на селското стопанство в ЕС и ще 

вземе предвид всички относими перспективи, в това число особено тези на Европейския парламент и на 

Съвета.  

Основният принцип в моята визия ще бъде създаването на условия за обръщане на тенденцията на 

изоставане в приемствеността между поколенията, като се гарантира, че селското стопанство ще продължи 

да бъде достатъчно надеждно и привлекателно призвание през следващите десетилетия. Според най-

новите данни едва 12% от всички земеделски стопанства в ЕС се управляват от земеделски стопани на 

възраст под 40 години. Нуждаем се от смели действия, за да укрепим бъдещето на селското стопанство за 

идните поколения. Трябва да гарантираме, че следващото поколение ще може все така да намира 

удовлетворение в селскостопанската си дейност, като осигурява висококачествени храни и използва 

производствени системи, в които природата и селското стопанство вървят ръка за ръка. Младият 

земеделски стопанин се нуждае от справедливи доходи, плодородни почви, достъп до земя и до капитал, 

правилните умения, технологии и новаторски репродуктивен материал, с издръжливи системи за 

растениевъдство и животновъдство, които отговарят и на търсенето от страна на потребителите, с 

устойчиво производство в привлекателни селски райони.  

Ето защо ще работя в тясно сътрудничество с младите земеделски стопани и европейската младеж, 

включително чрез диалог по политиките с младежта през първите 100 дни от новия мандат, за да разработя 

стратегия за приемственост между поколенията. Тази стратегия ще има за цел да се създадат възможности 

за младите земеделски стопани да посветят изцяло своя предприемачески дух и своя иновационен 

потенциал на бъдещето на сектора. Тя ще включва конкретни и иновативни мерки за по-добро справяне с 

основните пречки пред приемствеността между поколенията, включително достъпа до земи, кредити и 

знания. Една такава мярка ще бъде създаването на европейска обсерватория на земите, която ще ни 

помогне да насърчаваме прозрачността на пазара на земя, включително чрез механизъм за проверка на 

произхода на инвестициите в земя и в земеделски стопанства.  

Решаващо условие за оставането на земеделските стопани в тази професия и за навлизането в нея на млади 

и нови стопани са справедливите и достатъчни земеделски доходи. Към момента обаче доходите на 

земеделските стопани като средна стойност са много по-ниски от средните работни заплати в ЕС.  Много 

от земеделските стопани не разполагат с необходимите средства, за да инвестират в прехода. Това 

небалансирано положение трябва да се промени. Земеделските стопани трябва да получават по-добри 

приходи от пазара, които да им позволяват да правят необходимите инвестиции, за да подготвят своите 

земеделски стопанства за бъдещето и да ги направят по-издръжливи.  

За да постигна това, ако бъда одобрен за член на Комисията, ще отстоявам цялостен набор от мерки. Трябва 

да използваме всички източници на доходи: доходи от пазара, публично подпомагане на доходите и нови 

алтернативни източници на финансиране, като улавяне на въглероден диоксид в земеделието. Крайната 

цел на нашата политика трябва да бъде да осигурим пазарът да възнаграждава по-адекватно земеделските 

стопани, като същевременно опазваме нашите почви и околната среда, за да гарантираме трайна основа за 

селското стопанство за идните поколения. Очевидно подкрепата по линия на ОСП продължава да бъде от 
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съществено значение за подпомагане на земеделските стопани, за възнаграждаването им за предоставяните 

от тях екосистемни услуги и за компенсирането на работата в районите с природни ограничения, както и 

за подкрепа на инвестициите в смекчаване на изменението на климата, адаптиране към задълженията, 

свързани с околната среда, и тяхното спазване. Що се отнася до общата селскостопанска политика, трябва 

да я направим по-опростена и по-целенасочена и да намерим точния баланс между стимули, инвестиции и 

регулиране. Аз ще следя тя да предоставя социално-икономическа подкрепа на най-нуждаещите се 

земеделски стопани, особено дребните земеделски стопани, стимули за екосистемни услуги и подкрепа на 

нашите селски райони.  

За да получават достойни приходи от пазара, земеделските стопани трябва да могат да договарят 

справедливи цени. Към момента обаче много земеделски стопани не са в състояние да го направят заради 

слабите си преговорни позиции и липсата на прозрачност на пазара. Ангажирам се да засиля допълнително 

позициите на земеделските стопани при договаряне и да сведа до минимум риска те да бъдат систематично 

принуждавани да продават на цени под производствените разходи.  

Ако бъда одобрен за член на Комисията, ще очертая във визията за селското стопанство и храните 

пътищата, по които това може да бъде направено. Първо, трябва да помогнем на земеделските стопани да 

използват по-добре съществуващите инструменти, особено възможността да се присъединяват към 

организациите на производители и техните сдружения. Второ, ще препоръчам на Комисията да предложи 

бързо целенасочени изменения на Регламента за общата организация на селскостопанските пазари, за да 

се укрепи позицията на производителите при воденето на преговори и сключването на договори за 

доставка на селскостопански продукти, да се засили сътрудничеството и да се подобри прехвърлянето на 

цената. Аналогично, за да се защитят допълнително земеделските стопани от нелоялни търговски 

практики, ще препоръчам на Комисията да предложи нови правила за трансграничното правоприлагане в 

рамките на Директивата относно нелоялните търговски практики. Въз основа на резултатите от 

извършваната в момента оценка на Директивата относно нелоялните търговски практики ще обмисля, в 

тясно сътрудничество с всички заинтересовани страни, предприемането на преглед на действащите 

правила. Освен това възнамерявам да укрепя доверието между операторите по веригата за създаване на 

стойност, като засиля прозрачността при ценообразуването и прехвърлянето на цената, като използвам 

данните от новата обсерватория на веригата на хранително-вкусовата промишленост. 

На последно място, ще превърна в приоритет опростяването и ефикасното изпълнение. За по-

конкурентоспособно селско стопанство са необходими по-прости политики и достъп до подходящите 

инструменти. Същевременно има нужда от смислено докладване и проверки, за да се проследява по 

подходящ начин постигането на целите на нашата политика, включително на целите ни в областта на 

околната среда. Ето защо моята визия за бъдещето ще постигне баланс между това да се даде възможност 

на земеделските стопани да обработват земите си без излишна бюрокрация и същевременно да се 

предостави точното ниво на увереност за начина на изразходване на парите на ЕС, въз основа на правилно 

насочване и резултатност. За целта трябва да използваме предимствата на цифровите технологии и 

инструменти, като същевременно намалим тежестта за по-малките бенефициери чрез опростени схеми и 

преодолеем цифровото разделение между по-младите и по-възрастните земеделски стопани.  

Понастоящем Комисията провежда задълбочен анализ на административната тежест за земеделските 

стопани и националните органи; все още има много възможности за подобрение и се ангажирам да 

продължа действията в тази посока въз основа на резултатите от провеждания в момента анализ. 

Възнамерявам да работя в тясно сътрудничество с моите колеги в рамките на колегиума, както и със 

заинтересованите страни, държавите членки и Европейския парламент, за по-нататъшно намаляване на 

административната тежест за земеделските стопани във всички европейски законодателни актове, които 

имат отношение към селскостопанския сектор. Освен това намаляването на тежестта за земеделските 

стопани и рационализирането на ОСП ще бъдат приоритет в предложенията за ОСП след 2027 г. 

 

4. Какво според Вас ще бъде въздействието от разширяването на ЕС върху бъдещата обща 

селскостопанска политика (ОСП), особено върху преките плащания? Как възнамерявате да избегнете 

или да смекчите възможните неблагоприятни последици от процеса на разширяване върху 

селскостопанските пазари и производителите в ЕС? Смятате ли, че в настоящия момент е необходимо 

допълнително регулиране на навлизането на украински продукти на пазара, за да се избегне 

дестабилизиране на селскостопанските пазари на ЕС? Мислите ли, че предпазните мерки, които са в 
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сила от миналия юни, са достатъчни? В по-общ план какво е мнението Ви за настоящото предоговаряне 

на споразумението за свободна търговия с Украйна? 

Политиката на разширяване на ЕС е повече от всякога геостратегическа инвестиция в дългосрочен план в 

мир, стабилност, влияние, конкурентоспособност и сигурност, включително сигурност на нашата 

хранително-вкусова промишленост, за нашия континент. Трябва да подкрепяме кандидатите и 

потенциалните кандидати по пътя им към ЕС и да се подготвим да посрещнем нови членове в Съюза. 

Разширяването с държавите кандидатки би могло да затвърди ЕС като геостратегически участник в 

селскостопанския сектор, да засили ролята ни в подкрепа на световната продоволствена сигурност и 

значително да повиши стратегическата автономност на ЕС по отношение храните, фуражите, биомасата и 

почвите във времена на нарастващи рискове, породени от изменението на климата. То ще донесе и 

предизвикателства. Това обаче не е първото разширяване на ЕС и не за първи път трябва да обмисляме 

бъдещето на ОСП в един разширен Съюз. По-рано това бе постигнато чрез адаптиране на политиките на 

ЕС преди присъединяването, по-специално чрез строг процес на присъединяване, гарантиращ, че 

държавите, обхванати от процеса на разширяване, са напълно готови преди присъединяването, и чрез 

целево подпомагане. Този подход допринесе за преодоляване на различията между старите и новите 

държави членки. Официалното присъединяване към ЕС не дойде като разрушително сътресение за новите 

и дотогавашните държави членки, а като следващ етап от плавното интегриране на новите държави членки 

в политиките и бюджета на ЕС. При необходимост това беше допълнено от преходни периоди след 

присъединяването, като например постепенното предоставяне на средства и достъп до пазара на труда, 

както и постепенната интеграция във вътрешния пазар. 

Ще работя в тясно сътрудничество с комисаря по разширяването, държавите членки, държавите, обхванати 

от процеса на разширяване, и заинтересованите страни, за да обсъдя бъдещето на селското стопанство в 

един по-широк Съюз. Потенциалното въздействие на разширяването върху селското стопанство в 

сегашните държави членки трябва да бъде подложено на оценка, като се вземат предвид редица 

неопределености: 

- селскостопанските съоръжения и производственият капацитет на държавите, обхванати от 

процеса на разширяване, към момента на тяхното присъединяване; 

- бъдещата подкрепа, която държавите, обхванати от процеса на разширяване, могат да получат за 

подпомагане на адаптирането на техния селскостопански сектор (напр. програми за 

предприсъединителна помощ); 

- непрекъснатото развитие на селскостопанските сектори, които в никакъв случай не са статични, и 

моделите на потребление в ЕС, в държавите, обхванати от процеса на разширяване, и по света. 

Трябва да помним, че разширяването е и ще продължи да бъде процес, основан на заслуги, който изцяло 

зависи от обективния напредък, постигнат от всеки партньор, като се започне с основните критерии за 

присъединяване към ЕС, особено демокрацията, принципите на правовата държава, икономическите 

реформи и реформите в публичната администрация.  

Поради това, със или без разширяване, трябва да направим нашата обща селскостопанска политика по-

опростена и по-целенасочена и да намерим точния баланс между стимули, инвестиции и регулиране. 

Специфичните нужди на един по-голям Съюз са в допълнение към неизбежната необходимост от 

модернизирана и по-опростена обща селскостопанска политика. Следователно разширяването 

представлява възможността — макар да не е задействащият фактор — да се уверим, че разходите ни са по-

добре съгласувани с целите на нашите политики в днешния и утрешния ден.  

Уверен съм, че също както в миналото ще съумеем да адаптираме ОСП и да я подготвим за реалностите 

на един по-широк Съюз, като осигурим тя да продължи да бъде ефективна и да носи ползи на сегашните и 

на бъдещите земеделски стопани във всичките региони на един разширен Съюз. 

Колкото до търговските отношения с Украйна, нека първо отново да заявя, че стоя зад Украйна и пълния 

ангажимент на председателя Фон дер Лайен да продължим непоколебимата си подкрепа за Украйна в 

светлината на незаконната агресивна война на Русия срещу Украйна. В подкрепа на украинската 

икономика бяха предприети непосредствени мерки под формата на автономни търговски мерки (АТМ) на 

ЕС, с които на Украйна бе предоставена пълна либерализация на търговията, считано от юни 2022 г. С 
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оглед на потенциалния натиск на пазарите на съседните държави действащият Регламент за АТМ включва 

механизми за предприемане на действия в отговор на сериозните опасения на производителите от ЕС под 

формата на засилени предпазни разпоредби. Това помогна на най-чувствителните пазари да се 

стабилизират и изпрати положителни сигнали по отношение на дългосрочната перспектива. 

Гледайки напред, отчитам необходимостта от по-стабилно и структурно споразумение с Украйна относно 

търговия със селскостопански хранителен продукти помежду ни. Комисията вече се ангажира да започне 

разговори с Украйна за постоянна и реципрочна по-нататъшна либерализация на търговията в 

съответствие с предвиденото в Споразумението за асоцииране между ЕС и Украйна. Преразглеждането на 

задълбочената и всeобхватна зона за свободна търговия също ще допринесе за постепенната интеграция 

на Украйна в единния пазар, което ще бъде от полза за гражданите и предприятията на ЕС и на Украйна. 

При него ще бъдат взети предвид поуките, извлечени от сегашната либерализация, и ще се осигури 

икономическа сигурност и стабилност в търговските отношения между ЕС и Украйна през следващите 

години. Целта е на украинските оператори да се предоставят постоянни възможности за износ на 

селскостопански хранителни продукти за ЕС, като същевременно се отговори на опасенията на 

заинтересованите страни от ЕС, и по-специално на конкретни сектори, в които увеличеният внос от 

Украйна може да окаже неблагоприятно въздействие върху ситуацията на пазарите. Аналогично 

операторите от ЕС ще имат по-добър достъп до украинския пазар. Ще обръщам внимание на интересите 

на земеделските стопани в ЕС и ще осигуря при третирането на чувствителните сектори в рамките на този 

процес да се постига точният баланс. Освен това, що се отнася до това постоянно и реципрочно отваряне 

на пазара, намерението на Комисията е да обвърже подобрения достъп до европейския пазар за 

украинските селскостопански продукти с постепенното спазване от страна на Украйна на съответните 

производствени стандарти на ЕС. 

5. Селското стопанство зависи в по-голяма степен от почти всеки друг сектор от външни фактори като 

климатични събития, нестабилни пазари или геополитически обстоятелства, върху които то има слабо 

или никакво влияние. Затова устойчивият селскостопански сектор и стабилното управление на кризи са 

от съществено значение за бъдещата селскостопанска политика. Като кандидат за член на Комисията 

какви са идеите Ви за подобряване на устойчивостта и управлението на кризи и рискове в 

селскостопанския сектор, включително за резерва за кризи, с оглед на горепосочените външни 

предизвикателства? По-специално как планирате да се справите с предизвикателствата, свързани с 

водните ресурси, включително тяхното наличие, които все повече се очертават като основни проблеми 

в селскостопанското производство?  

Изменението на климата и екстремните метеорологични явления, загубата на биологично разнообразие и 

замърсяването, както и загубата на земеделски, горски и други полуестествени и естествени земи изправя 

Европа пред нарастващи рискове и уязвимости. Както се подчертава в Европейската оценка на риска, 

свързан с климата, от месец март тази година, растениевъдството е вече изправено пред критични нива на 

риск в Южна Европа. Освен това геополитическите и свързаните с тях икономически промени упражняват 

все по-голям натиск върху селското стопанство и продоволствените системи. Всички можем да се 

съгласим, че става въпрос за огромни предизвикателства пред хранително-вкусовата промишленост на ЕС 

в един много конкурентен вътрешен и световен контекст. Същевременно хранително-вкусовата 

промишленост на ЕС има многобройни силни страни, не на последно място сред които са европейските 

земеделски стопани и многообразието на територията на ЕС.  

Хранително-вкусовата промишленост на ЕС вече осъществява преход, така че да стане по-издръжлива и 

устойчива, да смекчи изменението на климата и да се адаптира още повече към него и да намали 

въздействието си върху околната среда, като същевременно продължи да допринася за продоволствената 

сигурност на ЕС и в световен мащаб. Това е възможно благодарение на иновативните и квалифицирани 

земеделски стопани и предприемачи в сектора. Трябва да признаем този факт.  

Ако бъда одобрен за член на Комисията, ще направя така, че да засилим нашите усилия в подкрепа на 

земеделските стопани и предприятията в този преход и да създадем благоприятна среда, която да позволи 

на всеки земеделски стопанин и предприемач в ЕС да намери модел на стопанска дейност, който най-добре 

отговаря на неговата географска и климатична реалност. Както е посочено в стратегическия диалог, при 

укрепването на трансформиращата устойчивост на хранително-вкусовата промишленост трябва да се 

съчетават краткосрочните и дългосрочните решения. 

Ще отстоявам политика на ЕС за доходите на европейските земеделски стопани.  



 – 8 –   

За да се подготвим за бъдещето, трябва да подобрим работата в областта на готовността за справяне с 

климатичните рискове и управлението на кризи, като гарантираме, че нуждите на селските райони се 

вземат изрично предвид. Един ефикасен и ефективен политически подход към управлението на риска в 

селското стопанство трябва да отчита взаимодействията и компромисите между различните рискове, 

собствените стратегии на стопанствата, пазарните решения и решенията на веригите на доставките, както 

и правителствените политики. Макар инструментите за управление на кризи да са необходими за справяне 

с катастрофични събития в краткосрочен план, те не трябва да ограничават трансформационните промени 

и възприемането от страна на земеделските стопани на дългосрочни решения. Важно е политиките за 

управление на риска и на кризите да способстват за прехода към издръжлив и устойчив селскостопански 

сектор. 

Като се има предвид, че разходите, свързани с извънредните събития, правят земеделските застраховки все 

по-рискови за операторите, са необходими нови подходи. Нека бъде ясно: съществуващите 

застрахователни схеми ще стават по-малко финансово жизнеспособни както от гледна точка на 

операторите, така и от тази на застрахованите лица. За да спрем тази порочна спирала, трябва да споделяме 

по-добре рисковете, да намалим риска в застраховането, така че да привлечем повече частно финансиране 

и да осигурим благоприятна среда, например като работим за прозрачност на пазара. Поемам ангажимент 

да работя за подобряване на предлагането на инструменти за управление на риска в селското стопанство 

във всички държави — членки на ЕС. 

Също така ще направя преглед на съществуващия набор от инструменти по линия на ОСП и ще изготвя 

оценка на начините, по които можем най-добре да усъвършенстваме тези инструменти, за да повишим още 

повече издръжливостта на европейската селскостопанска система и да намалим свързаните с тях рискове 

за участниците на пазара. Според мен ОСП следва все повече да се съсредоточава върху стимули и 

инструменти, които насърчават адаптирането и постигането на издръжливост в дългосрочен план от страна 

на земеделските стопанства, като същевременно правят застраховането по-малко рисково и скъпо. 

В допълнение към инструментите за управление на риска от съществено значение са инструментите за 

готовност и реакция при кризи, тъй като дори най-ефективните мерки за предотвратяване и управление на 

рискове не могат да попречат на възникването на кризи и сътресения, с които земеделските стопани не са 

в състояние да се справят сами, независимо дали те са климатични, екологични, (гео)икономически или 

(гео)политически. Това е ясно посочено в препоръките, изведени в стратегическия диалог относно 

бъдещето на селското стопанство в ЕС.  

Ако бъда одобрен за член на Комисията, ще продължа и ще засиля неотдавна предприетите усилия в 

рамките на Европейския механизъм за готовност и реакция при кризи в областта на продоволствената 

сигурност като ключов принос към стратегията на Съюза за готовност, що се отнася до снабдяването с 

храни и продоволствената сигурност. В този контекст очаквам с нетърпение предстоящия доклад на Саули 

Нийнистьо относно начините за повишаване на гражданската и отбранителната готовност, където 

продоволствената сигурност следва да се счита за критичен компонент на всяка една готовност. 

Що се отнася до реакцията, извънредните мерки в рамките на общата организация на пазарите и 

селскостопанският резерв предоставиха навременна подкрепа на земеделските стопани от ЕС, които бяха 

изправени пред много разнообразни обстоятелства, засягащи тяхната икономическа жизнеспособност — 

от смущенията на пазара поради геополитическите обстоятелства до борбата с разпространението на 

болести по животните и въздействието на безпрецедентните екстремни неблагоприятни метеорологични 

явления и природни бедствия. Вярвам, че инструментите за действия при кризи са важен знак за грижата 

на публичните органи и за европейската солидарност с нашите земеделски стопани. В бъдеще трябва да 

гарантираме, че управлението на кризи и готовността за посрещането им няма да се превърнат във фактор, 

който възпира земеделските стопани да възприемат стратегии за управление на риска в своите стопанства, 

напр. преминаване към по-устойчиви на въздействия селскостопански практики.  

Ще бъде много важно също така да се продължат и да се увеличат усилията да направим селскостопанския 

ни сектор по-издръжлив спрямо изменението на климата, и по-специално спрямо екстремни 

метеорологични явления като наводнения и суши, но също и спрямо общото затопляне и промените в 

режима на валежите. Устойчив по отношение на водните ресурси селскостопански сектор не е просто 

вариант, а необходимост и аз ще работя в тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на околната 

среда, устойчивостта на водните ресурси и конкурентоспособната кръгова икономика за разработването 

на стратегия за устойчивост на водните ресурси, чиято цел ще бъде да се подпомогнат земеделските 

стопани да постигнат селско стопанство с интелигентно използване на водните ресурси.   
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Подкрепата по линия на ОСП продължава да бъде от съществено значение за действията за подобряване 

на здравето на почвите (с положително въздействие, що се отнася до ограничаването на ерозията или 

създаването на абсорбционен капацитет, който да позволи борбата както с излишната вода, така и със 

сушите), за поддържане и създаване на особености на ландшафта, които оказват смекчаващо въздействие, 

както и за инвестиране в по-добри инфраструктури за напояване и повторно използване на водата, за 

подкрепа на прецизното земеделие и на по-устойчиви култури и сортове. Следва да се популяризират нови 

подходи на равнището на ландшафта. Аналогично от съществено значение е да бъде отредена по-важна 

роля на консултантските услуги на цялата територия на ЕС в подкрепа на земеделските стопани, които 

възприемат по-устойчиви практики и системи, адаптирани към тяхното местно географско и климатично 

изложение. Така се създават ситуации, печеливши за всички, тъй като застраховането на земеделските 

стопанства става по-атрактивно. 

Трябва да възнаграждаваме земеделските стопани, които допринасят за опазването или възстановяването 

на нашите екосистемни услуги. Макар че ще работим в тази посока за периода след 2027 г., държавите 

членки вече до голяма степен са поели по този път, например чрез така наречените екосхеми и 

агроекологични и климатични инструменти. 

Аз твърдо вярвам, че по-фундаментални промени са необходими в най-уязвимите региони. Ще трябва 

колективно да предвидим дългосрочните последици от изменението на климата — по-специално върху 

водните ресурси — и да се уверим, че секторът се адаптира, за да постигне издръжливост в дългосрочен 

план. Това предполага диверсификация или трансформация на селските стопанства, разработване на нови 

пазари и специално насочени научни изследвания и иновации. Можете да разчитате, че ще отделям 

внимание и на това. 

6. През последните години и десетилетия селскостопанският сектор положи значителни усилия, 

включително чрез целенасочена подкрепа по линия на ОСП, за да стане по-екологосъобразен и по-

благоприятен за климата. Селското стопанство вече има важен принос за изпълнението на целите на 

ЕС в областта на климата, биологичното разнообразие и околната среда и ще продължи да го прави и в 

бъдеще, като същевременно се вземат предвид социално-икономическите реалности, 

конкурентоспособността и рентабилността на селскостопанския и хранително-вкусовия сектор. Как 

възнамерявате да подпомогнете земеделските стопани в този необходим процес на промяна? Възможно 

ли е това да се направи в настоящата рамка на ОСП? Предвид необходимостта от увеличаване на 

инвестициите, за да се гарантира устойчивостта на селскостопанския сектор, смятате ли, че е 

необходимо да се увеличи бюджетът на ОСП, и как бихте осигурили достатъчно финансиране? Какви 

други публични и частни инструменти според Вас са необходими за подпомагане на земеделските 

стопани при предоставянето на обществени услуги?  

Трябва да работим заедно за осигуряване на дългосрочна конкурентоспособност и устойчивост на нашия 

селскостопански сектор в рамките на пределните възможности на нашата планета. Можем да постигнем 

тази обща цел само ако работим съвместно по трите измерения на устойчивостта: икономическо, 

екологично-климатично и социално. Тъй като тези три измерения са взаимносвързани, няма да постигнем 

успех, отдавайки приоритет на едно измерение, без да осигурим постигането на напредък и по останалите. 

Това е единственият начин за гарантиране на жизнеспособността на сектора, на дългосрочната 

продоволствена сигурност за европейските граждани чрез изобилно предлагане на разнообразни, 

качествени и финансово достъпни храни, както и на устойчивото управление на природните ресурси и 

процъфтяването на селските райони. 

Ако бъда одобрен за член на Комисията, възнамерявам да надграждам постигнатото досега в рамките на 

стратегическите планове по ОСП, както и чрез инициативите, предприети като част от Зеления пакт, като 

отчитам грешките, допуснати от земеделските стопани и от националните администрации. Както наскоро 

беше потвърдено от Европейската сметна палата в нейния доклад относно стратегическите планове по 

ОСП от 30 септември 2024 г., „екологосъобразната структура“ на Регламента за стратегическите планове 

по ОСП за периода 2023—2027 г. дава възможност за увеличаване на амбициите в областта на околната 

среда и климата в ОСП, но този потенциал трябва да се използва по-добре чрез националните планове. 

Поради това ще подкрепям държавите членки при ефективното изпълнение на техните стратегически 

планове по ОСП, но съм и твърдо решен да работя за отстраняване на слабостите и да използвам по най-

добрия начин извлечените поуки, новите данни и обратната информация от заинтересованите страни, в 

сътрудничество с Европейския парламент и държавите членки.  
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При все това вярвам, че стратегическите планове по ОСП са подходящ инструмент за постигане на 

стратегическите цели на ОСП по интегриран начин, доколкото държавите членки ги използват за 

подготовката и предоставянето на отговори, които са адаптирани към предизвикателствата на техните 

територии. ОСП — най-големият източник на финансиране от ЕС за околната среда, може да осигури 

производството и природата да вървят ръка за ръка. Това намира израз в по-голяма амбиция в няколко 

области, като 32% от средствата по ОСП са заделени за целите в областта на климата, околната среда и 

хуманното отношение към животните (близо 97 милиарда евро от разпределените средства по плановете 

по ОСП за периода 2023—2027 г.).  

За разлика от други сектори на икономиката селскостопанското производство се основава на природата и 

на екосистемите и е неразривно свързано с тях. Селското стопанство създава положителни външни ефекти, 

като поддържане на ландшафта, стопански дейности в отдалечените селски райони и положителен принос 

към биологичното разнообразие посредством някои земеделски практики. Трябва да запазим всичко това. 

Същевременно трябва да намалим отрицателните външни ефекти, да управляваме устойчиво природните 

ресурси и да ги възстановяваме при необходимост. Здравето на почвите, адаптацията към изменението на 

климата, опрашването, балансът на хранителните вещества, декарбонизацията и устойчивата употреба на 

пестициди и торове, както и на техните алтернативи — ако трябва да посочим някои ключови примери — 

са от съществено значение за дългосрочната жизнеспособност. В много случаи може да са необходими 

дълбоки промени в управлението, за да се адаптираме към изменението на климата.   

Не можем да забравяме целта на ОСП за справедлив жизнен стандарт за хората, занимаващи се със селско 

стопанство, и за гарантиране на снабдяването на разумни цени, както е установено в член 39 от Договора.  

Трябва да извлечем поуки от изразените от земеделските стопани мнения през пролетта, за да разработим 

и да внедрим нов подход за постигане на резултати по отношение на устойчивостта и за подпомагане на 

земеделските стопани в действията им по декарбонизация и опазване на биологичното разнообразие. 

Вярвам, че има още какво да се направи за популяризиране на положителните екологични и социални 

резултати чрез награди и стимули за екосистемни услуги. За да постигнем всички амбиции, ще се нуждаем 

от по-целенасочена подкрепа. Важно за популяризирането на положителните екологични и социални 

резултати ще бъде наличието на система от награди и стимули за екосистемни услуги. С бъдещия бюджет 

на ЕС трябва да гарантираме, че ОСП е целенасочена и че е намерен точният баланс между стимули, 

инвестиции и регулиране. В този контекст ще направя конкретна оценка, наред с другото, на най-добрите 

варианти по отношение на предварителните условия за плащанията по ОСП и ще следя отблизо 

законодателните инициативи в други области, които имат потенциално въздействие върху 

селскостопанския сектор. 

Съгласно стратегическия диалог относно бъдещето на селското стопанство в ЕС за постигането на целите 

на ЕС по отношение на селското стопанство и производството на храни, развитието на селските райони, 

неутралността по отношение на климата и възстановяването на биологичното разнообразие е необходимо 

да се действа и да се реагира по ефективен и ефикасен начин, за да се постигнат приоритетите, особено 

укрепването на конкурентоспособността, издръжливостта и устойчивостта на селскостопанския сектор и 

продоволствения суверенитет на ЕС, и за да се постигне реална промяна в нашите селски общности. 

С оглед на предизвикателствата, свързани с прехода и адаптирането на европейското селско стопанство, 

трябва да погледнем отвъд ОСП, за да допринесем за финансирането и за намаляването на риска при 

прехода.  Много земеделски стопани имат желание да инвестират и да направят промени, но не могат да 

получат търговско финансиране. Този недостиг на финансиране, оценяван на 62 милиарда евро (2022 г.), 

се задълбочи през последните години, като някои групи, като например дребните или младите земеделски 

стопани, са в особено неблагоприятно положение. Има и значителен недостиг и по отношение на 

екосъобразните инвестиции, тъй като те не осигуряват незабавна възвръщаемост на инвестицията. 

Възнамерявам да работя в тясно сътрудничество с Европейската инвестиционна банка за използване в 

максимална степен на източниците на публични инвестиции и същевременно за мобилизиране на частните 

капитали и намаляване на свързания с това риск. Също така ще насърчавам държавите членки да се 

възползват по-добре от финансовите инструменти в рамките на ОСП, както и от подкрепата за авангардни 

иновации и трансфер на знания.  

Ще продължа да проучвам нови бизнес модели и възможности за допълнителни източници на доходи за 

земеделските стопани, произтичащи от неутрална по отношение на климата и положителна за природата 

икономика, каквито са биоикономиката (оползотворяване на остатъци, отпадъци или биомаса) или 

улавянето на въглероден диоксид в земеделието и сертифицирането на биологичното разнообразие 
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(въглеродни кредити и природни кредити). Земеделските стопани биха могли да диверсифицират доходите 

си и като станат производители на енергия от възобновяеми източници. Необходимо е също така да 

включим в нашите усилия хранително-вкусовата промишленост, сектора на производството на напитки и 

потребителите и да споделяме отговорността с тях. Хранително-вкусовата промишленост зависи от 

земеделските стопани за снабдяването си със суровини: ето защо тя има екзистенциален интерес от здрав, 

устойчив и издръжлив селскостопански сектор. Поради това този сектор следва да дава своя справедлив 

принос за възнаграждаването на земеделските стопани, които произвеждат селскостопански продукти по 

по-устойчив начин. 

7. Какви са плановете Ви за развитие на животновъдния сектор, като същевременно се допринася за 

изпълнението на плана за действие в областта на климата? Как възнамерявате да насърчите 

иновациите в тази област? Как бихте гарантирали съгласувано и ефективно прилагане на 

законодателството за намаляване на емисиите, засягащо животновъдния сектор, и какво бихте 

направили, за да се избегнат многобройните правни нива и допълнителната административна тежест 

за земеделските стопани? 

Броят на селскостопанските животни в ЕС продължава да намалява — спадът е 7,8% през последните десет 

години, но не е равномерно разпределен в рамките на ЕС. Броят на животните от рода на едрия рогат 

добитък е намалял с 5%, на прасетата — с 6%, на овцете — с 9%, а на козите — с 15% (през 2023 г. в 

сравнение с 2013 г.).   

Осигуряването на устойчив и конкурентоспособен животновъден сектор в ЕС е не само селскостопански 

приоритет, но и стратегическа цел, която се вписва в по-широкообхватните цели за екологична, социална 

и икономическа устойчивост. Става въпрос за фундаментален стълб на хранително-вкусовата система на 

ЕС, който допринася за продоволствената сигурност, за заетостта в селските райони и за опазването на 

разнообразните и красиви ландшафти в цяла Европа, както и на нашето културно наследство. Когато се 

основава на семейни стопанства, той може да играе ключова роля за поддържане на жизнеността на 

селските райони. В планинските райони или в районите с природни ограничения често животновъдството 

е единствената жизнеспособна икономическа дейност. Без него в тези райони би могло да се стигне до 

изоставяне на земята, до по-голяма степен на обезлюдяване, до загуба на работни места и до икономическа 

стагнация. Същевременно животновъдството оказва климатично и екологично въздействие върху водите, 

въздуха, почвите и природата, което е добре известно и във връзка с което трябва да предприемем 

действия. 

Възнамерявам да подобря резултатите от дейността на животновъдния сектор по отношение на 

икономическата, екологичната и социалната устойчивост, като предоставя за целта благоприятна рамка по 

линия на ОСП, която да е съгласувана с другите политики, по-специално в областта на климата и околната 

среда. Ще осигуря тази цел да намери израз в цялостен подход, който води до ясни ръководни принципи, 

които да се прилагат както на равнище земеделско стопанство, така и по цялата верига на доставки. 

Намаляването на административната тежест върху земеделските стопани ще бъде моя постоянна грижа. 

Макар емисиите от селското стопанство да бележат лек спад в ЕС пред последните две десетилетия — 

тенденция, която се очаква да продължи и в бъдеще — животновъдният сектор трябва да продължи 

прехода си към по-устойчиви практики. Аналогично е важно да се подчертае, че в някои специфични 

области натискът, упражняван от добитъка, е надхвърлил границите и са необходими действия за 

възстановяване на равновесието. За целта е необходим всеобхватен подход и ОСП следва все така да 

предоставя на държавите членки инструментите за справяне с тези предизвикателства, напр. насърчаване 

на устойчивите практики, създаване на алтернативни модели на стопанска дейност, подкрепа за 

научноизследователска и развойна дейност и възприемане на нови технологии. 

Пасищните системи например предоставят множество екологични услуги. Извежданите на паша преживни 

животни предлагат природосъобразни решения чрез управление на тревната биомаса, намаляване на риска 

от горски пожари и подпомагане на съхранението на въглерод в почвата. Тревопасните животни спомагат 

за поддържане на здравето на екосистемите, като увеличават почвеното плодородие чрез връщането на 

органични вещества и азот. Пашата допринася и за биологичното разнообразие, например неприбраният 

оборски тор създава местообитания за насекоми и птици. Освен това пасищните животновъдни системи 

допринасят за улавянето на въглерод в почвите, като участват в смекчаването на изменението на климата. 

Екстензивните системи за животновъдство също така предоставят устойчиво средство за производство на 

храни в териториите, където растениевъдството е нежизнеспособно, засилвайки допълнително ролята си 
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в адаптирането към изменението на климата. Необходимо е тези устойчиви практики да бъдат подкрепяни 

и възнаграждавани от пазарите.  

От основно значение са индивидуализираните подходи, при които се отчитат местните условия, 

селскостопанските практики и икономическите реалности.  

Въпреки че бяха положени много усилия, е необходимо допълнително намаляване на емисиите. Ще 

започнем с подобряване на измерването на емисиите на парникови газове, както на равнище земеделско 

стопанство, така и на национално равнище, за да можем да разполагаме с консолидирани данни на 

равнището на ЕС. Трябва да отчитаме по-добре въздействието на добрите практики върху намаляването 

на емисиите от селското стопанство, тъй като това не се признава в достатъчна степен от пазарите или в 

националните инвентаризации на парниковите газове. Освен това ключова роля в този преход ще играят 

технологичните иновации. Прецизното земеделие, специално насочените развъдни програми, подобрените 

практики в областта на здравето на животните, намаляващите емисиите на метан фуражни добавки, 

управлението на оборски тор, интегрираното управление на пасищата и иновативните решения в областта 

на фуражите — всички те ще бъдат от критично значение за намаляване на екологичния отпечатък на 

животновъдството. Ще отделям специално внимание на програмата за научни изследвания и иновации, 

която е в ход, и ще следя нейните обещаващи резултати да са достъпни за всички; тези благоприятни за 

климата подходи следва да се прилагат на терен. 

Няколко са водещите принципи за бъдещето на сектора: научни доказателства, консултации със 

заинтересовани страни и технологични иновации. При очертаването на дългосрочните перспективи за 

сектора ще гарантирам, че обсъжданията се основават на солидни научни доказателства, така че решенията 

в рамките на политиката да се вземат въз основа на факти и всички заинтересовани страни — включително 

земеделските стопани, потребителите, гражданското общество, представителите на научните среди и 

създателите на политики — да участват в оформянето на бъдещето на сектора и да превръщат иновациите 

в практика. 

Както беше споменато по-горе, ако бъда одобрен за член на Комисията, през първите 100 дни от новия 

мандат ще подготвя визия за селското стопанство и храните, като се основавам на препоръките от 

стратегическия диалог, и бъдещето на животновъдството ще бъде неразделна част от нея. Чрез подкрепата 

за иновациите и насърчаването на индивидуализирани решения можем да изградим стабилно и устойчиво 

бъдеще за животновъдството в ЕС. 

Въпрос от комисията по околна среда, обществено здраве и безопасност на храните 

 

8. Как ще постигнете целите в областта на околната среда и климата (за парниковите газове, 

включително метана), като същевременно гарантирате икономическата и социалната устойчивост на 

земеделските стопани в ЕС и ролята им за продоволствената сигурност на ЕС? Можете ли да 

предоставите повече подробности относно предложената система за сравнителен анализ на схемите 

за сертифициране на устойчивостта с цел хармонизиране на методологията за оценка на 

устойчивостта на земеделските стопанства? На какви критерии ще се основава тя? Как ще намалите 

административната тежест върху сектора? Как възнамерявате да постигнете целта на ЕС за 2030 г. 

по отношение на биологичното земеделие? Как планирате да работите с комисаря по въпросите на 

здравеопазването и хуманното отношение към животните по подхода „Едно здраве“ и 

законодателната рамка за устойчиви продоволствени системи? По втората част на въпроса, планирате 

ли да включите това предложение в работната програма на Комисията за 2025 г.? Как ще гарантирате, 

че тази законодателна рамка обхваща всички заинтересовани страни и прилага интегриран подход за 

насърчаване на устойчивостта по цялата верига за създаване на стойност – от селското стопанство 

до намаляването на хранителните отпадъци, хуманното отношение към животните и по-

здравословното устойчиво хранене и висококачествените храни? 

 

Като се има предвид въздействието на селското стопанство и на продоволствените системи върху климата 

и околната среда, се нуждаем от съвместен и съгласуван подход за това по какъв начин различните части 

на продоволствената система да допринасят за целите в областта на климата и за справяне с 

предизвикателствата в областта на околната среда. Селското стопанство, като всеки друг сектор, трябва да 

изиграе своята роля. Производството на храни се основава на природата и на екосистемите и е неразделно 

свързано с тях. Без почви в добро състояние няма да има доходи за нашите земеделски стопани. 
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За да се гарантира постигането на резултати по отношение на целите в областта на околната среда и 

климата, е необходим по-силен акцент върху стимулите и инвестициите, така че да се постигне точният 

баланс между стимули, инвестиции и регулиране. Поради това възнамерявам да надграждам върху вече 

значителните усилия в областта на околната среда и климата, полагани съгласно настоящата рамка за 

подпомагане на ОСП, и успоредно с това, по линия на екологичните и климатичните законодателни актове, 

които са одобрени или са в процес на обсъждане, в това число Регламента относно възстановяването на 

природата. Заради самото селско стопанство трябва ефективно да гарантираме плодородието на почвите, 

да намаляваме загубите на хранителни вещества и да възстановяваме биологичното разнообразие и 

неговите услуги, без да ощетяваме земеделските стопани.  

 

В рамките на ОСП следва да отделяме повече внимание на емисиите, като на първо място подобрим 

измерването на емисиите на парникови газове, както на национално равнище, така и на равнище 

земеделско стопанство, за да можем да разполагаме с консолидирани данни на равнището на ЕС. Трябва 

да отчитаме по-добре въздействието на добрите практики върху намаляването на емисиите от селското 

стопанство, тъй като вече са положени много усилия, които не се признават в достатъчна степен от 

пазарите или в националните инвентаризации на парниковите газове. Второ, за намаляването на емисиите 

в селското стопанство, включително на метан, ще се изисква укрепване на някои инструменти в рамките 

на ОСП и допълнително целево насочване на подкрепата, в това число към специфични територии или 

видове животновъдство, както и иновации в управлението на оборския тор.  

 

Съществуват варианти за екологично устойчиво и икономически жизнеспособно селско стопанство, като 

секторът на биологичното производство е доказателство за това. Твърдо вярвам в потенциала на сектора в 

ЕС. Възнамерявам да поддържам вниманието върху развитието на сектора. Днес стратегическите планове 

по ОСП предвиждат значителна подкрепа и амбициозни цели за сектора на биологичното производство; 

ще бъде важно да се запази подкрепата с цел улесняване на преминаването към биологично земеделие, 

както и на поддържането му. Трябва също толкова внимателно да подкрепяме развитието на търсенето на 

пазара на биологични продукти и да насърчаваме потреблението, например чрез политика за 

популяризиране или чрез промени в правилата за възлагане на обществени поръчки.  

 

Съществуват ясни взаимовръзки между здравето на хората, на животните и на растенията и това на 

околната среда, както това е отразено в подхода „Едно здраве“. Все по-необходимо е да продължим да 

прилагаме цялостен подход, за да опазваме издръжливостта на продоволствена система на ЕС в 

дългосрочен план, но трябва да постигнем тази дългосрочна цел с нов подход към устойчивостта, както се 

препоръчва и в стратегическия диалог.  Вместо с нови законодателни предложения можем да постигнем 

целите си чрез по-добро прилагане и осигуряване на изпълнението на съществуващото законодателство, 

като същевременно използваме стимули и нови пазарни инструменти за насърчаване на промяната. В 

своите действия възнамерявам да работя в тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на 

здравеопазването и на хуманното отношение към животните, както и с комисаря по въпросите на 

рибарството и океаните, с комисаря по въпросите на околната среда, устойчивостта на водните ресурси и 

конкурентоспособната кръгова икономика и с комисаря по въпросите на климата, нулевите нетни емисии 

и чистия растеж, наред с други.  

 

Централна роля ще има прагматичен подход „от долу нагоре“, при който се отчитат специфичните нужди 

на земеделските стопани. Възнамерявам, наред с другото, да работя със земеделските стопани, с всички 

участници във веригата за доставки на храни, с представителите на потребителите и на научните среди за 

разработването на хармонизирана оценка на устойчивостта на земеделските стопанства — системата за 

сравнителен анализ. Основавайки се на съществуващите публични и частни системи и вземайки предвид 

реалностите в земеделските стопанства, това може да спомогне земеделските стопани да записват данните 

за устойчивостта само веднъж и следователно — за намаляването на административната тежест. Системата 

би подобрила способността на земеделските стопани да сравняват своите резултати по отношение на 

устойчивостта и би извела на преден план напреженията, съществуващи между различните измерения на 

устойчивостта.  Би могла да служи като основа за потенциални публични или частни схеми за устойчивост, 

както е посочено в доклада за стратегическия диалог. Установяването на обхващаща целия ЕС система за 

сравнителен анализ в хранително-вкусовата промишленост ще бъде инструмент, който да насърчи 

земеделските стопани да се ангажират с устойчиви практики и да им даде възможност да докажат това, за 

да получават по-добро възнаграждение от пазара. 

В стратегическия диалог също така се посочва, че насърчаването на прехода към по-балансирани 

хранителни режими е от ключово значение за здравето и благосъстоянието на гражданите. Ако бъда 

одобрен, ще си сътруднича с комисаря по въпросите на здравеопазването и на хуманното отношение към 

животните за постигането на напредък в тази област, като същевременно се отчитат ограниченията на 
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правомощията на ЕС в областта на потреблението на храни. Освен това храната има силно социално и 

културно измерение: националните и регионалните органи са в най-добра позиция да предприемат 

действия, тъй като отговарят за образованието, общественото здравеопазване и данъчното облагане — 

ключови елементи в подкрепа на устойчивите и здравословни хранителни режими. Независимо от това 

има области, в които ЕС може да добави стойност и да подкрепи или да допълни тези усилия. 

 

Възнамерявам да продължа програмата на ЕС за популяризиране на селскостопански и хранителни 

продукти в съответствие с цялостната подкрепа на държавите членки и на Европейския парламент.  

 

Освен това съм решен да продължа изпълнението и допълнително да засиля ефективността на схемата на 

ЕС за училищата. Тя е един от тези уникални инструменти на равнището на ЕС, които достигат до най-

важната аудитория, а именно децата в училищата, които следва не само да се възползват от разнообразни 

здравословни селскостопански продукти, като плодове, зеленчуци и млечни продукти, но и да научават 

повече за селското стопанство, за околната среда и за балансираното хранене. Освен това правилата на ЕС 

за обществените поръчки дават възможност на публичните органи, които закупуват храни, да вземат 

предвид определени критерии за устойчивост. И в това отношение поемам ангажимент да работя с 

изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената стратегия и с 

комисаря по въпросите на здравеопазването и на хуманното отношение към животните. 

 

Подобреното хуманно отношение към селскостопанските животни има осезаеми ползи за земеделските 

стопани, по-специално намаляването на рисковете от огнища на болести, както и намаляването на 

употребата на лекарствени продукти, което влияе положително върху намаляването на антимикробната 

резистентност, заболеваемостта и смъртността, а също така и води до по-висока рентабилност на 

животновъдството. Действащата ОСП помага на земеделските стопани да постигат по-високи нива на 

здраве на животните и хуманно отношение към тях. Ако бъда одобрен за член на Комисията, ще работя в 

тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на здравеопазването и на хуманното отношение към 

животните, най-вече за модернизиране на правилата за хуманно отношение към животните в съответствие 

с научните, екологичните, икономическите и социалните фактори.  

 

Що се отнася до разхищението на храни, ако бъда одобрен за член на Комисията, заедно с комисаря по 

въпросите на околната среда и с комисаря по въпросите на здравеопазването и на хуманното отношение 

към животните, поемам ангажимент да ускоря напредъка на ЕС към постигането на цел 12.3 от целите за 

устойчиво развитие, а именно за намаляване наполовина на разхищението на храни в световен мащаб на 

равнището на търговията на дребно и на потребителите и за намаляване на загубите на храни до 2030 г., 

като предприема действия за интегрирането на разхищението/загубата на храни във всички съответни 

области на политика, включително селското стопанство. Ще подкрепям по-нататъшните действия, водещи 

до намаляване на разхищението и загубата на храни. 

 

Въпрос от комисията по рибно стопанство 

 

9. При изпълнението на Вашия портфейл, как ще вземете предвид значението на секторите на 

рибарството и аквакултурите в ЕС, техния принос за продоволствения суверенитет на ЕС и опазването 

на морските екосистеми в краткосрочен и дългосрочен план? 

 
Секторите на рибарството и аквакултурите са основен стълб на много общности в рамките на целия 

континент и играят решаваща роля за продоволствената сигурност, както и за заетостта и икономическата 

дейност в много региони.   

 

Независимо от това близо 70% от всички продукти от риболов и аквакултури, консумирани в ЕС, са от 

внос. Въпреки своя огромен потенциал европейското производство на аквакултури остава на относително 

ниско и стабилно равнище.   

 

Ако бъда одобрен за член на Комисията, ще работя в тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на 

рибарството и океаните, за да гарантирам, че във визията за селското стопанство и храните се отдава 

дължимото внимание на рибарството и аквакултурите. Също така ще работя съвместно с изпълнителния 

заместник-председател по въпросите на сближаването и реформите за повишаване на привлекателността 

както на селските, така и на крайбрежните райони за настоящите и бъдещите поколения. 

 

За да гарантира продоволствената сигурност, ЕС трябва да насърчава конкурентоспособни, устойчиви и 

издръжливи сектори на рибарството и аквакултурите и да опазва динамичността на нашите селски, 
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крайбрежни и крайречни райони. Трябва също така да имаме предвид, че нашите морета се влияят силно 

от случващото се на сушата. Така например загубите на хранителни вещества оказват отрицателно влияние 

както върху селското стопанство, така и върху океана, което води до разходи за риболова и туризма. 

Твърдо вярвам, че следва да възприемем цялостен подход към продоволствената система като цяло, като 

вземем предвид както селското стопанство, така и рибарството и аквакултурите.  

Потребителите играят ключова роля по пътя ни към този преход. Цената продължава да бъде основен 

двигател на техните потребителски решения. Важно е да се създаде подходяща благоприятна среда, в която 

пазарът да възнаграждава по-устойчивите практики. Информацията за потребителите продължава да бъде 

област, по-нататъшната работа в която ще спомогне за плавен преход към устойчивост: необходими са 

съвместни действия в области като евентуалното по-подробно етикетиране на произхода.  

 


